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EL SR. PRESIDENT:

Senyores i senyors diputats, començarem la sessió d’avui i,
en primer lloc, els demanaria si es produeixen substitucions.

LA SRA. CAMPS I ORFILA:

Sí, Sr. President, Maria José Camps substitueix Sílvia
Limones.

I així mateix, vol deixar constància que el diputat Damià
Borràs no ha pogut venir avui a la comissió perquè... per mor
dels problemes informàtics de la torre de control dels aeroports
a Balears ha estat impossible agafar el vol que tenia previst per
arribar.

EL SR. PRESIDENT:

D’acord.

LA SRA. MAICAS I ORTIZ:

Sí, Marta Maicas substituirà David Martínez.

1) Proposició no de llei RGE núm. 4349/17, presentada
pel Grup Parlamentari El Pi PROPOSTA PER LES ILLES
BALEARS, relativa a creació d’un refugi a la finca de
Planícia.

2) Proposició no de llei RGE núm. 4445/17, presentada
pel Grup Parlamentari Mixt, relativa a reserva marina
d’interès pesquer de Tagomago i zones adjacents.

EL SR. PRESIDENT:

Bé. L’ordre del dia d’avui consisteix en el debat de les
proposicions no de llei RGE núm. 4349/17, presentada pel
Grup Parlamentari El Pi PROPOSTA PER LES ILLES
BALEARS, relativa a la creació d’un refugi a la finca de
Planícia, i RGE núm. 4445/17, presentada pel Grup
Parlamentari Mixt, relativa a la reserva marina d’interès
pesquer de Tagomago i zones adjacents.

Aquesta presidència informa que, mitjançant l’escrit RGE
núm. 5178/17, presentat pel Grup Parlamentari Mixt,
Ciudadanos, se sol·licita l’ajornament de la Proposició no de
llei RGE núm. 4445/17, relativa a la reserva marina d’interès
pesquer de Tagomago i zones adjacents, a causa de la
impossibilitat d’assistència a aquesta sessió de la Sra. Olga
Ballester i Nebot i del Sr. Xavier Pericay i Hosta, per la qual
cosa, i d’acord amb l’article 73.2 del Reglament del Parlament,
es proposa l’alteració de l’ordre del dia en el sentit d’ajornar
l’esmentada proposició no de llei.

Es pot aprovar per assentiment?

(Se sent una veu de fons que diu: “Sí”)

Bé. En conseqüència, passarem al debat de la Proposició no
de llei RGE núm. 4349/17, presentada pel Grup Parlamentari
El Pi PROPOSTA PER LES ILLES BALEARS, relativa a la
creació d’un refugi a la finca de Planícia. Per defensar-la té la

paraula l’Hble. Diputat Sr. Josep Melià, per un temps de deu
minuts.

EL SR. MELIÀ I QUES:

Moltes gràcies, Sr. President. La proposta que du el Grup
Parlamentari El Pi en aquesta comissió en el dia d’avui és una
proposta molt simple, al final tots sabem que fa uns deu anys
que el Govern de les Illes Balears va adquirir una gran finca a
la Serra de Tramuntana, que és la finca de Planícia, una finca
de grans dimensions i que té unes cases antigues, unes cases de
possessió en el seu interior. Aquestes cases, des que el Govern
de les Illes Balears les ha comprades bàsicament han estat
inutilitzades, han estat allà passant el temps i entenem que
aquesta no és la manera d’aprofitar els béns públics que
existeixen.

Per tant, atès que el Govern de les Illes Balears té una xarxa
de refugis i que, de fet, a vegades surten notícies que s’estudia
l’ampliació d’aquesta xarxa de refugis, que, per cert, té una
gran resposta i una gran demanda tant pels turistes com pels
ciutadans pròpiament de les Illes Balears, pensam que seria bo
que la finca de Planícia entràs en aquesta xarxa de refugis. Per
tant, entenem que el Govern de les Illes Balears hauria de
preparar i licitar una concessió d’obra que permeti rehabilitar
les cases i edificacions de la finca de Planícia i posar en marxa
un refugi en aquesta finca. 

Juntament amb això pensam que s’ha d’estudiar que la
gestió de la finca i d’aquest refugi, però bàsicament de la finca,
es realitzi a través d’una figura administrativa on participin les
administracions públiques. Nosaltres a la proposta hem posat
el Govern de les Illes Balears, perquè és el propietari de la
finca, i l’Ajuntament de Banyalbufar, i que s’obri també la
participació d’associacions sense ànim de lucre del municipi de
Banyalbufar. 

Hem vist que el Grup Parlamentari Podem ha fet una
esmena i el que li proposaríem en relació amb l’esmena és
afegir, on diu, “... on hi siguin representats el Govern i
l’ajuntament...” posar “... on hi siguin representats el Govern,
el consell i l’ajuntament”. Això seria la nostra proposta. 

Una altra cosa que també ens podria anar bé és que s’afegís
un tercer punt, que digui que “el Parlament insta el Govern a
estudiar un canvi en el model de gestió de tota la xarxa de
refugis perquè ho faci el consell o hi participi el consell amb els
ajuntaments.” Bé, qualsevol fórmula d’aquest tipus.

Aquesta és un poc la nostra proposta. Pensam que és ben
hora d’aprofitar Planícia, de posar a l’abast dels ciutadans de
les Illes Balears Planícia, sobretot les seves cases i edificacions
que existeixen i que es degraden i que, si no fem res, al final
cada vegada serà més costós també per a l’erari públic la
rehabilitació d’aquestes cases. Per tant, es tracta de posar-se en
marxa en l’aprofitament d’aquestes edificacions existents a la
finca de Planícia.

Gràcies.

 

http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=201704349
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=201704445
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=201705178
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=201705178
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EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Melià. S’ha presentat per part del Grup
Parlamentari Podem Illes Balears l’esmena RGE núm. 5328/17.
Per a la defensa d’aquesta esmena té la paraula l’Hble. Sra.
Marta Maicas, per un temps de deu minuts.

LA SRA. MAICAS I ORTIZ:

Bones tardes. Gràcies, president, bones tardes, diputats,
diputades. Efectivament, el Grup Parlamentari El Pi ens fa una
proposició no de llei per impulsar la rehabilitació i ús del refugi
de Planícia, situat a Banyalbufar, dins de la finca pública
propietat del Govern balear.  Estam d’acord respecte del punt
número 1, hi votarem a favor, instant el Govern balear que es
licitin les obres de rehabilitació i es pugui posar en marxa el
refugi. Des de l’any 2002, any que es va adquirir la finca, no
s’ha fet res de res i ja va sent hora que els espais públics siguin
emprats per la ciutadania i gaudits per ella. És una vergonya
que estiguem en aquest punt de deixadesa i cal d’una vegada
per totes posar punt i final i gestionar. 

Quant al punt 2, bé, estimam més oportú i eficient que el
refugi s’inclogui dins la xarxa de refugis del Consell Insular de
Mallorca i, per això, hem registrat aquesta esmena, que ja ha
comentat el portaveu d’El Pi, on s’insta el Govern balear
demanant la cessió de la gestió del refugi al Consell Insular de
Mallorca. El model proposat per El Pi trobam que és molt
complicat, gens efectiu i que avui en dia no existeix la gestió on
diferents administracions públiques tenguin poder de decisió.
Sembla que al Govern balear li interessa anar cap aquest model
on sigui el Consell de Mallorca que gestioni els refugis ja que
hi ha hagut converses respecte d’això.

Consideram que no podem acceptar una esmena on no
s’estableixi ben bé qui és qui ha de gestionar i continuam amb
la nostra proposta que sigui acceptada la nostra esmena. Ho
trobam molt més eficient i realista i esperam que sigui
acceptada. 

Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Maicas. Torn de fixació de posicions. Pel
Grup Parlamentari Popular té la paraula l’Hble. Diputat Sr.
Rafael Nadal, per un temps de deu minuts.

EL SR. NADAL I HOMAR:

Gràcies, Sr. President. Jo abans d’intervenir m’agradaria
saber si primer és el ponent inicial d’El Pi hauria d’acceptar...
perquè el que veig és que ella manté la seva esmena i el
representant li havia suggerit una altra redacció.

És perquè a l’hora de fixar la posició m’agradaria saber...

EL SR. PRESIDENT.

Sí, bé...

(Se sent de fons el Sr. Melià i Ques que diu: “En principi,
no hi ha acord”)

EL SR. NADAL I HOMAR:

En principi no hi ha acord? D’acord.

Bé, en aquest cas, nosaltres a la proposta o a la PNL que
presenta El Pi hi votarem a favor, perquè entenem que és molt
interessant els arguments que ha esgrimit perquè des de la
Conselleria de Medi Ambient, idò, quan s’adquireixen aquestes
finques el que se cerca és preservar i restaurar els valors
d’aquestes finques i, com és de suposar, també, posar-los a
l’abast de tots aquells que hi vulguin estar en contacte. 

Sí és vera que des que es va comprar a l’any 2009, idò, no
s’ha fet res i aquesta proposta, aquesta PNL, que duia El Pi ens
sembla interessant de cara que es pugui posar a l’abast dels
possibles usuaris. A més, sabem que això és una activitat que
ha anat molt a més. Ens sembla bé, entenem que ell o ells el
que proposen és preparar i licitar una concessió perquè si això
s’hagués de fer amb doblers públics, és clar, la institució del
Govern per ventura no té, no és una prioritat, hi deu haver
moltes més despeses i això seria una fórmula que sí tal vegada
faria possible que es pogués conservar i posar a l’ús dels
possibles usuaris. 

El que veiem respecte de la proposta de Podem és que se’ns
diu “cedir la gestió de Planícia al consell insular”. Per altra
banda, és vera, perquè a la passada legislatura el consell... la
xarxa de refugis que estava a càrrec del consell, idò, va tenir
una resposta molt bona per part dels usuaris, i creiem que si es
passàs al consell, amb unes condicions òptimes, crec que també
es podria aprovar o podríem estar-hi a favor.

Nosaltres tenim constància que el balanç de la passada
legislatura en la gestió dels refugis va ser molt positiu, i que el
nombre d’usuaris va pujar molt. Per tant les dues podrien..., si
fos possible que fossin compatibles, podríem estar a favor de
les dues propostes. Si no és possible, ens decantaríem per votar
a favor de la d’El Pi.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Nadal. Pel Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca té la paraula l’Hble. Diputat Sr. David Abril, per un
temps de deu minuts.

EL SR. ABRIL I HERVÁS:

Bona tarda a tothom. Des de MÉS per Mallorca donarem
suport a aquesta proposició no de llei que presenta El Pi, entre
altres coses perquè coincidim amb els valors que presenta la
finca de Planícia, i perquè també el Govern hi està fent feina a
través de l’IBANAT, que en aquests moments és l’organisme
gestor. Hi ha gent que hi fa feina ja des de fa un parell d’anys,
s’han demanat i ja s’han atorgat les llicències d’obres per anar
millorant tota una sèrie d’aspectes; fa part dels plans del
Govern, fins i tot, que part d’aquesta rehabilitació sigui per
convertir la casa de les collidores dins aquesta finca justament
en un refugi de muntanya, i justament un dels projectes que

 

http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=201705328
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s’ha aprovat a càrrec de l’impost de turisme sostenible té com
a objecte aquesta rehabilitació.

Per tant, totalment d’acord amb el punt 1 que planteja la
proposició d’El Pi, perquè és una cosa que ja està en marxa. I
sobre el punt 2, tot i que som una mica escèptics respecte del
funcionament de molts dels consorcis, perquè entenem que la
figura que s’insinua, tot i que no ho diu clarament en aquest
punt 2, tendiria a pensar, o almanco a mi em convida a pensar
en consorcis com els que han servit per gestionar en un moment
donat determinats espais naturals, no ens acaba de convèncer,
però en tot cas, com que és una proposta d’estudi, pensam que
val la pena donar-hi dues voltes perquè ens pareix molt bé, per
altra banda, que els ajuntaments hi tenguin part, en la gestió. 

I tres quarts dels mateix pel que respecta al consell. Per tant
entendríem que fins i tot allò que planteja Podem amb la seva
esmena quedaria de qualque manera integrat en el punt 2 de la
proposició no de llei d’El Pi, ja que allò que es demana al
Govern és estudiar quina seria la millor fórmula de gestió per
a aquest refugi: si al final el que es determina a l’estudi és que
s’ha de transferir al consell, que es transfereixi al consell; si ha
de ser un consorci amb participació no només de les diferents
institucions sinó de les entitats socials del municipi, que sigui
aquesta, i per tant estam d’acord amb els dos punts de la
proposició.

Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Abril. Pel Grup Parlamentari MÉS per
Menorca té la paraula l’Hble. Diputada Sra. Patrícia Font, per
un temps de deu minuts.

LA SRA. FONT I MARBÁN:

Gràcies, Sr. President. MÉS per Menorca donarà suport a
aquesta proposta perquè compartim la seva exposició i les
demandes que fa. I, molt breument, trobam que és molt
interessant impulsar aquest tipus de rutes, posar en valor el
nostre entorn natural i facilitar als nostres excursionistes un
major coneixement dels nostres paratges, sense oblidar la
importància del turisme de senderisme.

Per tant votarem a favor dels dos punts. Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Font. Pel Grup Parlamentari Mixt té la paraula
l’Hble. Diputada Sra. Montse Seijas, per un temps de deu
minuts.

LA SRA. SEIJAS I PATIÑO:

Gracias, Sr. Presidente. No haré intervención y anuncio que
votaré a favor.

Gracias.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Seijas. Pel Grup Parlamentari Socialista té la
paraula l’Hble. Diputada Sra. María José Camps, per un temps
de deu minuts.

LA SRA. CAMPS I ORFILA:

Moltes gràcies, president. Efectivament, i com anunciava el
portaveu del grup proposant just a l’inici de la seva intervenció,
es tracta d’una proposició no de llei molt simple. És a dir,
tenim una finca amb unes cases que fa deu anys que és
titularitat del Govern i no se li ha donat encara a dia d’avui cap
sortida, si bé és cert, com ha explicat el Sr. Abril, que des de
2013 treballadors de l’IBANAT estan fent algun tipus
d’actuació; s’ha reparat part de la teulada, es va prioritzar
també fer feines en relació a l’aljub i al safareig per
emmagatzemar l’aigua, es té llicència per dotar les cases de
sanitaris i fossa sèptica, i així mateix també hi ha sol·licitada
una llicència per impermeabilitzar la coberta plana.

A partir d’aquí, quan estiguin totes aquestes feines fetes, es
podran preveure els usos, i un d’ells, també com ha dit el Sr.
Abril, donat que un dels projectes arran de l’impost turístic és
aquest ús públic com a refugi de muntanya, donarem suport a
la seva proposició no de llei en els dos punts. Igualment volem
fer notar que com que el punt segon demana realment que el
Govern faci un estudi de com s’ha de dur a terme aquesta
gestió, si la portaveu de Podem acceptés la transacció amb
qualsevol de les dues fórmules que li ha proposat el Sr. Melià,
també hi estaríem d’acord.

Res més, moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Camps. Procedeix ara la suspensió de la sessió
per un temps de deu minuts, per la qual cosa es demana al grup
proposant si vol una suspensió de la sessió o si podem
continuar.

Bé, intervenció, aleshores, del grup proposant per fixar la
posició i assenyalar si accepta l’esmena per un temps de cinc
minuts.

EL SR. MELIÀ I QUES:

Moltes gràcies, Sr. President. No acceptam l’esmena. Com
he dit, hem fet una proposta de transacció; em sembla que no
va bé, per tant no estam d’acord amb l’esmena.

Vull agrair als grups que han anunciat que donen suport a
la nostra proposició no de llei, i he de dir molt breument que
efectivament la fórmula del consorci planteja dificultats, no dic
que no, però per a nosaltres és molt important integrar en la
gestió els ajuntaments on hi ha aquests refugis; pensam que els
ajuntaments no poden ser un ens absolutament aliè en la gestió
d’aquests refugis, per tant s’ha de trobar la fórmula i per això
ho hem deixat obert; si la del consorci no ho és, que ho sigui
una altra, que s’estudiï, que es creï una fórmula, si és necessari,
no ho sé, però en tot cas que s’analitzi bé perquè per a nosaltres
és un objectiu estratègic que els ajuntaments hi tenguin una
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participació i tenguin veu i puguin dir la seva en relació amb
espais emblemàtics.

Hem de pensar que Planícia és una quarta part de
Banyalbufar. Clar, que l’Ajuntament de Banyalbufar no pugui
gairebé dir res en una quarta part del seu territori ens pareix
que, essent una finca pública, no té molt de sentit. Per tant
nosaltres entenem que l’Ajuntament de Banyalbufar també ha
de participar com ho ha de fer l’administració propietària, sigui
el Govern o, en el seu cas, ho fos el consell.

Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Melià. 

Votació de la Proposició no de llei RGE núm. 4349/17.

Vots a favor? Vots a favor, 9, per unanimitat.

Ah, 10, sí, sí, és veritat. Perdó, vots a favor, 10, això és per
unanimitat.

En conseqüència, queda aprovada la Proposició no de llei
RGE núm. 4349/17, relativa a la creació d’un refugi a la finca
de Planícia.

I no havent-hi més assumptes a tractar, s’aixeca la sessió.
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